
Protokół Nr IX
z IX Sesji Rady Gminy Kluki

z dnia   29 czerwca 2007r.

Punkt 1 – Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum

Otwarcia obrad IX Sesji Rady Gminy Kluki dokonał Przewodniczący Rady Gminy, 
Grzegorz  Augustyniak,  który  przewodniczył  obradom.  Powitał  serdecznie  wszystkich 
radnych  i  zaproszonych  gości  oraz  oświadczył,  iż  zgodnie  z  listą  obecności  aktualnie 
w posiedzeniu  uczestniczy  14 radnych,  co wobec ustawowego składu Rady wynoszącego 
15 radnych, stanowi quorum  pozwalające na podejmowanie prawomocnych decyzji. 
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu.
Ponadto w sesji uczestniczyli:
Pan Bernard Stein - Wójt Gminy Kluki,
Pani  Elżbieta Bednik - Skarbnik Gminy Kluki,
Pani Anna Fabrowska - Sekretarz Gminy,
Zaproszeni goście:
Sołtysi Gminy Kluki,
Lista obecności sołtysów stanowi załącznik nr 2 do protokołu.

Punkt 2 – Przyjęcie porządku obrad
Przewodniczący  zaproponował,  aby  w punkcie  12  –  podjęcie  innych  niezbędnych 

uchwał  –  wprowadzić   projekt  uchwały  w sprawie  powołania  zespołu  do  przedstawienia 
Radzie  Gminy  opinii  o  zgłoszonych  kandydatach  na  ławników.  Projekt  uchwały  radni 
otrzymali  wraz  z  zaproszeniem  na  sesję.  Przewodniczący  zaproponował  również 
wprowadzenie  nowego  punktu  dotyczącego  podjęcia  uchwały  w  sprawie  wystąpienia 
z  wnioskiem  do  Związku  Komunalnego  Gmin  z/s  w  Kleszczowie  o  przekazanie  na 
współwłasność nieruchomości gruntowych zabudowanych wraz z towarzyszącą infrastrukturą 
wodociągową. Przewodniczący wyjaśnił, że sprawa ta wynikła na wczorajszym posiedzeniu 
Zarządu Związku.
Uwag i innych propozycji do porządku obrad nie było.
Za  przyjęciem  zmian  proponowanych  przez  Przewodniczącego  Rady  głosowali  wszyscy 
radni.
Porządek obrad po zmianach:

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
4. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Kluki na 2007r.
5. Podjęcie  uchwały w sprawie likwidacji  w celu przekształcenia  Gminnego Ośrodka 

Kultury w Klukach, jako jednostki budżetowej.
6. Podjęcie uchwały w sprawie utworzenia samorządowej instytucji kultury – Gminnego 

Ośrodka Kultury w Klukach.
7. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmiany  Statutu  Gminnej  Biblioteki  Publicznej 

w Klukach.
8. Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Urzędowi Gminy w Klukach.
9. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż  działki  budowlanej 

stanowiącej mienie komunalne.
10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż  nieruchomości gruntowej 

stanowiącej mienie komunalne.
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11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości w drodze 
bezprzetargowej. 

12. Podjęcie  w  sprawie  powołania  zespołu  do  przedstawienia  Radzie  Gminy  opinii 
o zgłoszonych kandydatach na ławników.

13. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wystąpienia  z  wnioskiem do  Związku  Komunalnego 
Gmin z/s w Kleszczowie o przekazanie na współwłasność nieruchomości gruntowych 
zabudowanych wraz z towarzyszącą infrastrukturą wodociągową.

14. Sprawozdanie Wójta z działalności międzysesyjnej.
15. Interpelacje i wolne wnioski.
16. Sprawy różne.
17. Zakończenie obrad.

Punkt 3 – Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
Przewodniczący  powiedział,  iż  protokół  z  ostatniej  sesji  był  do  wglądu 

w siedzibie Rady Gminy, natomiast w dniu sesji na sali obrad.  Przewodniczący zapytał, czy 
są uwagi do protokołu?
Uwag nie zgłoszono.
Za przyjęciem protokołu głosowali wszyscy radni.

Punkt 4 – Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Kluki na 2007r.
Proponowane w budżecie zmiany omówiła Skarbnik p. E. Bednik. 

Zmiany w planie dochodów powstają w wyniku wprowadzenia:
1) 250 000 złotych – pomoc finansowa z Gminy Kleszczów;
2)15  000  złotych  –  dotacja  z  zarządu  województwa,  z  terenowego  funduszu  ochrony 
gruntów rolnych, z przeznaczeniem na drogi dojazdowe do pól;
3) 10 000 złotych – wpływy z tytułu nabycia praw własności;
4) refundacja z tytułu robót publicznych z PUP;
5) zwiększenie dochodów z tytułu 5% wpływów należnych gminie z tytułu wydawania 
dowodów osobistych.

Skarbnik  poprosiła  również  o  wprowadzenie  kwoty  dotacji  celowej,  o  której  informację 
otrzymaliśmy wczoraj, na zadania własne w ramach dofinansowania pracodawcom kosztów 
przygotowania młodocianych pracowników – 8 081 złotych.
Ogólnie kwota zwiększeń wynosi 285 986 złotych.
W zakresie wydatków proponowane są m.in. zmiany:

1) 143 000 złotych – na zwiększenie kosztów budowy kanalizacji;
2) 107 000 złotych – na drogi zaplanowane na przebudowy;
3) po 7 500 złotych – do dróg dojazdowych do gruntów rolnych.

Łącznie plan zwiększeń wydatków wynosi kwotę 273 081 złotych. 
Skarbik poinformowała również, iż zmianie ulegają nazwy zadań inwestycyjnych. Pozostałe 
zmiany wprowadzone są na wniosek szkół, w związku z organizacją kolonii i obozów oraz 
z tytułu pomocy materialnej dla uczniów.
Plan budżetu po zmianach wynosi:

1) Dochody – 8 123 370,54 złotych;
2) Wydatki – 8 384 940,54 złotych.

Przewodnicząca komisji budżetu i finansów – p. Z. Dyła powiedziała, iż Komisja ma uwagi 
odnośnie propozycji  nowej inwestycji  w Kaszewicach, tzn. utworzenie terenów zieleni,  na 
które to zadanie przesunięto środki z kanalizacji w Klukach. Radna poprosiła o wyjaśnienie 
tej sprawy. 
Radna I. Lewińska – Z inicjatywy mieszkańców powstał skwer, który jest już częściowo 
zagospodarowany. Na skwerku stoi kapliczka, wybudowana ze składek. Zakupiono również 
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trochę  roślin.  Skwer  jest  usytuowany  pod  skosem i  deszcz  powoduje  wymywanie  ziemi. 
Mieszkańcy proszą, aby obłożyć krawężnikiem ten obszar. 
Radni  w  wyniku  dyskusji  zaproponowali  przesunięcie  środków  na  to  zadanie  z  ulicy 
„ciemnej” w Kaszewicach.
Wójt powiedział,  że  nic  nie  stoi  na  przeszkodzie,  ponieważ  inwestycja  odwodnienia 
„ciemnej” wymaga pozwolenia wodno-prawnego i cała procedura się przeciągnie w czasie.
Przewodniczący  Rady –  Mieszkańcy  Kaszewic  wykazali  się  swoją  inicjatywą  przy 
tworzeniu skwerku, ale kto będzie go utrzymywał? Czy będzie tak jak w Klukach?
Radna I. Lewińska – Na tym skwerku krzewy są podlewane. Radna zadeklarowała, iż będzie 
pilnować, aby skwer był podlewany. Radna spytała czy można korzystać z wodociągu.
Wójt – Jeśli na skwerek to tak.
Radny J. Dymiński – Spytał jaki duży jest to obszar. 
Wójt – Potrzeba około 107 metrów krawężnika i około 50 metrów obrzeży. 
Przewodniczący  poddał  pod  głosowanie  wniosek  przesunięcia  środków  na  skwerek 
z odwodnienia ulicy „ciemnej” w Kaszewicach. 
Za przyjęciem wniosku głosowało 12 radnych, 2 wstrzymało się od głosu.
Komisja Budżetowa innych uwag nie wniosła.
Wójt omówił  propozycje  zmian w zakresie dróg.  Powiększane są kwoty na odcinki  dróg 
zaplanowane do realizacji  z tego względu,  że wzrosły koszty budowy dróg i  1 m2 drogi 
kosztuje około 40 złotych. Jaki będzie ostateczny koszt okaże się po przetargu, który odbędzie 
się 18 lipca br. Podobna sytuacja dotyczy dróg dojazdowych do gruntów rolnych, zarówno 
w  jednej  i  drugiej  drodze  dojazdowej  brakuje  nam  po  około  20  000  złotych.  Umowa 
z Marszałkiem została podpisana na dofinansowanie kwotą 15 000 złotych, z której musimy 
rozliczyć się do końca sierpnia. Wójt zaproponował, aby zwiększyć kwoty przeznaczone na 
drogi w Żarze i Podwódce, po 20 000 złotych,  przeznaczając środki z opracowania planu 
zagospodarowania przestrzennego. 
Radna I. Lewińska – Zaproponowała, aby na skwerek w Kaszewicach również przesunąć 
środki z zagospodarowania przestrzennego zamiast z ulicy „ciemnej”. 
Przewodniczący Rady – Sprawa skwerku została już przegłosowana.
Następnie  Wójt   przedstawił  sytuację  dotyczącą  kanalizacji  na osiedlu.  Od początku roku 
mamy zapisane środki na budowę kanalizacji i rozbudowę oczyszczalni w Klukach. Jest to 
bardzo  ważne  zadanie,  wręcz  priorytetowe.  Na  ten  moment  nie  są  jeszcze  przyjmowane 
wnioski na dofinansowanie z funduszy unijnych na tego typu inwestycje. Terminy, o których 
się mówi wciąż są przesuwane. Najprawdopodobniej będzie to dopiero druga połowa sierpnia. 
Zakładając,  iż  wnioski  będą  przyjmowane  do  końca  sierpnia,  to  rozpatrzenie  ich  może 
nastąpić dopiero w X – XI, a podpisanie umowy XI-XII. W związku z tym wykonawstwo 
może być dopiero w 2008 r. Z tą sytuacją wiąże się również problem dotyczący uzyskanej 
dotacji z Powiatowego Funduszu Ochrony Środowiska w wysokości 140 tys. zł,  która musi 
być wykorzystana do końca roku, w przeciwnym wypadku musi być zwrócona.
Wójt przedstawił dwa warianty:

1) przystąpić  do  budowy  kanalizacji  ze  środków  własnych,  ale  zaciągając  pożyczkę 
z WFOŚiGW w wysokości ok. 1,5 mln zł, która może być do 40% umorzona;

2) wystąpić do Zarządu Powiatu z prośbą o przesunięcie środków na inną inwestycję 
proekologiczną,  np.  dokończenie  termorenowacji  Ośrodka  Zdrowia,  a  kanalizację 
odłożyć na przyszły rok.

Różnica polega na tym, że korzystając z funduszy unijnych zyskalibyśmy ok. 700tys. zł, więc 
czy  możemy  sobie  pozwolić  na  to,  aby  w  celu  przyspieszenia  realizacji  inwestycji 
zrezygnować z funduszy unijnych. Nie wiadomo również czy od nowego roku będą jeszcze 
istnieć  powiatowe  fundusze  ochrony  środowiska,  ponieważ  zapowiadana  jest  reforma 
finansów publicznych.
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Wójt spytał radnych jakie jest stanowisko Rady w zakresie kanalizacji na osiedlu w Klukach?
Radna  I.  Lewińska –  spytała  czy  nie  można  skorzystać  z  większego  kredytu  i  zrobić 
kanalizację i ulicę „ciemną”?
Wójt  – Na chwilę obecną mamy jeszcze do spłaty kredyt  zaciągnięty na budowę szkoły. 
Zaciągając kredyt np. 2 mln zamykamy sobie zdolność kredytową na następnych kilka lat. 
Powtórzy się sytuacja jaka była w związku z budową szkoły,  gdzie wszystkie środki były 
lokowane na jej realizację, a cała infrastruktura stała w miejscu.
Jeżeli Gmina zaciągnie kredyt, możemy zapomnieć o środkach unijnych na następnych kilka 
lat, ponieważ trzeba mieć wkład własny, a za  daną inwestycję zapłacić z własnych środków 
i dopiero czekać na ich zwrot.
Radna I. Lewinska – Stwierdziła, że wszystkiego się boimy i wszystko stoi w miejscu. Pół 
roku minęło, a żadna inwestycja nie została ruszona.
Wójt – W pierwszej połowie roku zazwyczaj trwa przygotowanie inwestycji
Radny J. Dymiński – Trzeba wziąć pod uwagę, że na ten moment każdy budując dom musiał 
mieć szambo.  Mówimy o pożyczce  na to zadanie,  ale  do szkoły trzeba wybudować  halę 
sportową, na którą też trzeba wziąć kredyt.
Wójt – Jeśli  teraz weźmiemy pożyczkę, to z tych środków unijnych nie skorzystamy,  nie 
wystąpimy z żadnym wnioskiem, bo będziemy spłacać tę pożyczkę.
Radna I. Lewińska – W takim razie trzeba pisać więcej wniosków i występować o dotację.
Radna spytała ile wniosków zostało złożonych?
Wójt –  Na  ten  moment  mamy  przygotowany  wniosek  na  kanalizację,  ale  czekamy 
na ogłoszeniu naboru.
Przewodniczący Rady przypomniał,  jak był  zaciągnięty kredyt na budowę szkoły,  to nie 
było nawet środków na dojazdówki. Radna mówi o wnioskach, ale trzeba pamiętać, że my 
musimy  zapłacić  za  realizację  i  czekać  na  zwrot,  wówczas  można  starać  się  o  kolejne 
projekty.
Wójt oznajmił, iż dopóki jest, nie pójdzie na taki układ, jak był ze szkołą, dokąd nie będą 
w całości zabezpieczone środki na daną inwestycję nie przystąpimy do jej realizacji. Tak było 
ze  szkołą,  zabezpieczone  były  środki  w  połowie  na  tę  inwestycję,  ponieważ  zgodnie 
z obowiązującymi przepisami drugą połowę zapewniał budżet państwa. Przepisy się zmieniły 
i  musieliśmy  podzielić  inwestycję  na  etapy,  za  co  teraz  odbywa  się  tłumaczenie 
w prokuraturze. Gdyby to ryzyko nie zostało podjęte, do dzisiaj szkoły w Klukach by nie 
było.
Radna Z. Dyła – Jeżeli jest taka sytuacja, to faktycznie lepiej poczekać na dotację unijną, 
jednak  ludziom  trzeba  to  wytłumaczyć.  Jeżeli  związane  to  jest  również  z  utratą  dotacji 
z PFOŚiGW, a byłaby możliwość przesunięcia  środków na inne zadanie to trzeba z  tego 
skorzystać, ponieważ potrzeb jest wiele.
Wójt – W ubiegłym roku był zrobiony I etap Termorenowacji Ośrodka Zdrowia, wymienione 
zostały  okna  i  drzwi,  docieplono  stropodach.  Jest  ważna  dokumentacja  obejmująca 
docieplenie ścian, wymianę instalacji C.O. oraz  podjazd dla niepełnosprawnych.
Radna Z. Dyła  spytała czy nie można przesunąć tych środków na Dom Kultury.
Wójt  odpowiedział, że nie.
Radna  D.  Stankowska  zgłosiła,  aby  jak  najszybciej  przystąpić  do  termomodernizacji 
Ośrodka Zdrowia,  bo apteka nie może zacząć funkcjonować dopóki nie zostaną spełnione 
wymogi określone przepisami.
Wójt – Taka sama sytuacja dotyczy środków uzyskanych z Kleszczowa. W uchwale Rady 
Gminy  Kleszczów  zawarte  jest,  że  środki  zostaną  przeznaczone  na  kanalizację  i  drogi. 
Odstępując od budowy kanalizacji musimy wystąpić z wnioskiem o przeznaczenie na ośrodek 
zdrowia i drogi.
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Radna Z. Dyłą  zgłosiła, aby poinformować mieszkańców Osiedla o podjętych decyzjach 
w sprawie kanalizacji.
Wójt – Mieszkańcy Osiedla śledzą to co się dzieje w Radzie poprzez stronę bip.
Przewodniczący Rady spytał, czy radni upoważniają Wójta do wystąpienia do Rady Gminy 
Kleszczów  o  zmianę  przeznaczenia  otrzymanych  pieniędzy  na  termorenowację  Ośrodka 
Zdrowia  i  na  drogi  zamiast  kanalizacji  i  drogi  oraz  do  wystąpienia  do  Zarządu  Powiatu 
o zmianę zadania.
Za głosowali wszyscy radni.
Na kolejnej sesji będzie już po przetargach na drogi, więc będziemy wiedzieć jakie środki 
zostaną oraz zostanie uaktualniony kosztorys inwestorski na Ośrodek Zdrowia.
Więcej pytań w sprawie zmian w budżecie nie było.
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.
Za przyjęciem głosowali wszyscy radni.

Uchwała Nr 25/IX/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 czerwca 2007r.

w sprawie zmian w budżecie Gminy Kluki na 
2007r.

Uchwała stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Punkt 5 - Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji w celu przekształcenia Gminnego Ośrodka  
Kultury w Klukach, jako jednostki budżetowej.
Punkt  6  -  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  utworzenia  samorządowej  instytucji  kultury  – 
Gminnego Ośrodka Kultury w Klukach.

Punkty 5 i 6 omówiła Sekretarz p. A. Fabrowska łącznie. Obecnie Gmina prowadzi 
działalność kulturalną, jako zadanie obowiązkowe, w formie jednostki organizacyjnej.  Taka 
forma  prowadzenia  działalności  w  tej  chwili  nie  może  być  prowadzona.  Działalność 
kulturalna musi być prowadzona w formie gminnej instytucji kultury, w związku z tym jest 
propozycja, aby przekształcić GOK – jednostka organizacyjna na GOK – instytucja kultury.
Środki  z  budżetu  będą  przekazywane  na  instytucję  kultury  jako  dotacja.  GOK  zarządza 
dyrektor wybrany w drodze konkursu, ewentualnie powołany przez Wójta.
Radny J. Dymiński - Mówi się o dyrektorze, a kto będzie prowadził działalność, jeśli nie ma 
pracowników?
Sekretarz –  Dyrektor  zatrudnia  sobie  we  własnym  zakresie  księgowego,  pracowników 
obsługi, ale jeżeli dysponuje środkami. Do tej pory była 1 osoba na ½ etatu.
Radna I. Lewińska – Jeżeli będzie to dyrektor to będą większe koszty.
Sekretarz – jeżeli chcemy prowadzić działalność kulturalną musimy sobie zdawać sprawę, że 
musimy ponosić koszty.
Wójt w ośrodku musi być prowadzona oddzielna księgowość, tak wynika z przepisów.
Radny B. Trzmiel  spytał jak rozumieć  zapis § 18 statutu odnoszącego się do regulaminu 
organizacyjnego GOK nadanego przez dyrektora, po zasięgnięciu opinii organizatora ?
Sekretarz  –  Organizatorem  jest  Gmina,  lecz  ustawie  o  działalności  kulturalnej  jest 
przeniesienie kompetencji na Wójta.
Więcej pytań nie było.

Za przyjęciem uchwały głosowali wszyscy radni.
Uchwała Nr 26/IX/07

Rady Gminy Kluki
z dnia 29 czerwca 2007r.

w sprawie likwidacji w celu przekształcenia Gminnego Ośrodka
    Kultury w Klukach, jako jednostki budżetowej.
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Uchwała stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
Następnie Przewodniczący odczytał  projekt  uchwały dotyczący utworzenia  samorządowej 
instytucji kultury.
Za przyjęciem uchwały głosowali wszyscy radni.

Uchwała Nr 27/IX/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 czerwca 2007r.

w sprawie utworzenia samorządowej instytucji kultury – Gminnego 
Ośrodka Kultury w Klukach.

Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Punkt  7  -  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmiany  Statutu  Gminnej  Biblioteki  Publicznej  
w Klukach.

Sekretarz  A.  Fabrowska powiedziała,  iż  zmiany  Statutu  biblioteki  wiążą  się 
z wcześniej  podjętymi uchwałami oraz wynikają z dostosowania do obecnie obowiązujących 
przepisów.
Pytań nie było.
Za przyjęciem uchwały głosowali wszyscy radni.

Uchwała Nr 28/IX/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 czerwca 2007r.

w sprawie zmiany Statutu Gminnej Biblioteki Publicznej  w Klukach.
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do protokołu.

Punkt 8 -  Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Urzędowi Gminy w Klukach.
Sekretarz . A. Fabrowska powiedziała, iż Urząd Gminy został utworzony z mocy 

prawa i nie wymagał uchwalenia statutu, jednak ustawa o finansach publicznych wprowadziła 
obowiązek uchwalenia statutu jednostki budżetowej samorządu terytorialnego.
Pytań nie było.
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.
Za przyjęciem głosowali wszyscy radni.

Uchwała Nr 29/IX/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 czerwca 2007r.

w sprawie nadania statutu Urzędowi Gminy w Klukach.
Uchwała stanowi załącznik nr 7  do protokołu.

Punkt 9 -  Podjęcie  uchwały w sprawie  wyrażenia zgody na sprzedaż  działki  budowlanej  
stanowiącej mienie komunalne.
Punkt  10  -  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż   nieruchomości  
gruntowej stanowiącej mienie komunalne.

Wójt  powiedział, iż projekty uchwał dotyczą dwóch działek w Nowym Janowie, na 
jednej stoi budynek po byłej szkole, druga to działka po spalonej strażnicy OSP.
Wpłynęły  wnioski  o  nabycie  tych  działek,  dlatego  potrzebne  jest  stanowisko  Rady w tej 
sprawie.
Radna p. M. Berentz  zwróciła się do Rady z prośbą o nie wyrażenie zgody na sprzedaż tych 
działek, ponieważ są to jedyne działki gminne na terenie Nowego Janowa.
Przewodniczący spytał – Kto jest za wyrażeniem zgody na sprzedaż działki 587/3?
Za wyrażeniem zgody nie głosował żaden radny, 14 było przeciw.
Radni stwierdzili ten fakt w uchwale.
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Uchwała Nr 30/IX/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 czerwca 2007r.

w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż działki budowlanej stanowiącej  
mienie komunalne.

Uchwała stanowi załącznik nr 8  do protokołu.
Radni również jednogłośnie nie wyrazili zgody na sprzedaż działki Nr 586 w Nowym 

Janowie, podejmując stosowną uchwałę.
Uchwała Nr 31/IX/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 czerwca 2007r.

w sprawie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż  
nieruchomości gruntowej stanowiącej mienie komunalne

Uchwała stanowi załącznik nr 9  do protokołu.

Punkt  11  -  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż  nieruchomości  
w drodze bezprzetargowej. 

Przewodniczący Rady wyjaśnił radnym, iż w poprzedniej kadencji wpłynęły pisma 
od  mieszkańców  Imielni,  że  mają  nieuregulowany  stan  prawny  swoich  nieruchomości, 
ponieważ część budynków posadowionych jest na działce gminnej. Rada wyraziła zgodę na 
podział  działki  gminnej,  aby  umożliwić  zainteresowanym  mieszkańcom  wykup,  w  celu 
uporządkowania swych własności.
Wójt – Sytuacja taka dotyczy trzech mieszkańców, na ten moment wpłynął jeden wniosek 
o wykup. Działka został podzielona na pięć części, trzy wydzielono pod budynkami w celu 
uregulowania własności oraz dwie, które będą przeznaczone do sprzedaży, jeżeli Rada wyrazi 
zgodę.  Wójt  nadmienił,  iż  budynki,  które się tam znajdują  zostały wybudowane w latach 
siedemdziesiątych.
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.
Za przyjęciem uchwały głosowali wszyscy radni.

Uchwała Nr 32/IX/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 czerwca 2007r.

w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości w drodze 
bezprzetargowej. 

Uchwała stanowi załącznik nr 10  do protokołu.

Punkt 12 - Podjęcie uchwały w sprawie powołania zespołu do przedstawienia Radzie Gminy  
opinii o zgłoszonych kandydatach na ławników.

Przewodniczący Rady powiedział, iż mija kadencja ławników i do 30 czerwca jest 
termin zgłaszania nowych kandydatów. Wybory muszą odbyć się do końca października., ale 
przed przystąpieniem do wyborów Rada Gminy powołuje zespół, który przedstawia na sesji 
swoją opinię o zgłoszonych kandydatach, w szczególności w zakresie spełnienia przez nich 
wymogów określonych w ustawie.
W gminie Kluki zostaną wybrani 3 ławnicy do Sądu Rejonowego i 1 do Sądu Okręgowego.
Do składu Zespołu zgłoszeni zostali:

1) p. R. Śniady,
2) p. S. Gil;
3) p. Z. Dyła;
4) p. C. Zochniak.
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Wszyscy zgłoszeni radni wyrazili zgodę na udział w pracach Zespołu.
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.
Za przyjęciem głosowali wszyscy radni.

Uchwała Nr 33/IX/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 czerwca 2007r.

w  sprawie powołania  zespołu  do  przedstawienia  Radzie  Gminy  opinii 
o zgłoszonych kandydatach na ławników.

Uchwała stanowi załącznik nr 11  do protokołu.

Punkt 13    -   Podjęcie uchwały w sprawie wystąpienia z wnioskiem do Związku Komunalnego  
Gmin  z/s  w  Kleszczowie  o  przekazanie  na  współwłasność  nieruchomości  gruntowych  
zabudowanych wraz z towarzyszącą infrastrukturą wodociągową.

Wójt powiedział,  iż  było  uzgodnienie,  aby  mienie  stanowiące  ujęcie  wody 
w Parzniewicach wraz z siecią wodociągową zostało przekazane trzem gminom: Bełchatów, 
Kluki  i  Wola  Krzysztoporska.  Gminy  te  na  tej  bazie  utworzą  spółkę,  która  będzie 
gospodarować  tym  mieniem  albo  przekażą  do  eksploatacji  podmiotowi  zewnętrznemu. 
Jednak  w  wyniku  burzliwych  rozmów  Gmina  Kleszczów  i  Zelów  wycofały  swoją 
wcześniejszą rezygnację z uczestnictwa w podziale majątku Związku.
Na dzień dzisiejszy cały majątek byłby dzielony na 5 gmin. Wtórną sprawą jest , co te gminy 
dalej ze sobą uzgodnią i jak ten majątek zostanie dalej rozdysponowany  oraz kto i w jaki 
sposób  przeprowadzi  konieczną  inwestycję  oraz  jak  będzie  wyglądała  dalsza  eksploatacja 
ujęcia. 
Na wczorajszym walnym Związku, stosunkiem głosów (gmin) 4:1 ustalono, że przejęlibyśmy 
na  współwłasność  po  1/5  całego  majątku  Związku  Komunalnego.  Jest  to  majątek  wart 
ok. 6 mln. Po to aby mieć wpływ na to co dzieje się z tym ujęciem, jaką i za ile dostajemy 
wodę uznaliśmy, iż pierwszym krokiem będzie wystąpienie   o ustalenie współwłasności na 
tym całym majątku.
Radny B. Trzmiel – Ile będzie nas kosztowała ta inwestycja?
Wójt – Majątek dostajemy za darmo, natomiast w sprawie inwestycji nie jest powiedziane, że 
my musimy partycypować w kosztach.
Przewodniczący  Rady –  Parzniewice,  jest  to  bardzo  strategiczne  ujęcie,  woda 
rozprowadzana  jest  grawitacyjnie,  co  w  znacznym  stopniu  obniża  koszty  eksploatacji. 
Zmieniły się normy zawartości manganu, było 0,05 teraz jest 0,02 i studnia w Parzniewicach 
nie spełnia wymogów, konieczna jest  budowa stacji  uzdatniania wody.  Taka stacja będzie 
kosztować 1,6 – 2 mln. Do Rady wpłynęło pismo w tej sprawie, które stanowi załącznik nr 12 
do protokołu.
Pytań nie było.
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.
Za przyjęciem głosowali wszyscy radni.

Uchwała Nr 34/IX/07
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 czerwca 2007r.

w sprawie wystąpienia z wnioskiem do Związku Komunalnego Gmin z/s w 
Kleszczowie o przekazanie na współwłasność nieruchomości gruntowych 
zabudowanych wraz z towarzyszącą infrastrukturą wodociągową.

Uchwała stanowi załącznik nr 13  do protokołu.

Radny R. Śniady spytał, co z wymianą wodomierzy?
Wójt – Bardzo kiepsko.
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O godz. 14:45 Przewodniczący ogłosił 5 minut przerwy.
Po przerwie Przewodniczący wznowił obrady.

Punkt 14 - Sprawozdanie Wójta z działalności międzysesyjnej.

1) Ogłoszone są przetargi na przebudowy dróg w Strzyżewicach, Wierzchach Parzeńskich, 
Roździnie i  Kaszewice Kolonia-II  etap.  W Kawalcach jest  jeszcze regulowana sprawa 
własności. Dokumentacja na Kaszewice -Borki jest przygotowana, zgłoszenie realizacji w 
Starostwie  również  zostało  przyjęte.  Jeżeli  zostaną  środki  będzie  zgoda  Rady,  będzie 
można ogłosić przetarg.

2) Odwodnienie ulicy „ciemnej” – w związku z brakiem zgody na przejście przez jedną z 
działek zakres robót się zwiększa, a co za tym idzie musimy uzyskać zgody i zezwolenia 
wymagane prawem, a to niestety wydłuży cała procedurę.

3) Rozpoczęło się wożenie kruszywa na drogi. Sukcesywnie będzie wożone na poszczególne 
drogi i rozplantowywane przez pracowników robót publicznych. Zatrudnione są również 3 
panie, które zajmują się pielęgnacją skwerków.

4) Został  rozstrzygnięty  przetarg  na  wynajem  pomieszczeń  w  ośrodku  zdrowia 
przeznaczonych na aptekę. Kwota zaoferowana przez najemcę wynosi  6,5 tys.  złotych 
miesięcznie. Są jednak pewne rzeczy do zrobienia w tym obiekcie. Część należy do nas, 
jednak część będzie należała do wynajmującego, który musi dopasować sobie lokal do 
własnych potrzeb. 

5) Odbyły się konkursy na dyrektorów szkół w Klukach i w Kaszewicach, w wyniku których 
nie wyłoniono dyrektorów. W Kaszewicach został ogłoszony nowy konkurs, natomiast 
w  Klukach  najprawdopodobniej  stanowisko  dyrektora  zostanie  powierzona  osobie 
z zewnątrz.

6) MZK-i  wystąpiły  z  propozycją  dofinansowania  przez  Gminę  do  kursów  emzetek 
w wysokości 3,60 zł  do jednego wozokilometra,  jeżeli  Gmina chce zachować ulgi dla 
swoich mieszkańców.
W Nowym Janowie – jest 138 km miesięcznie, natomiast w przypadku kursu nr 12, jest 
3 700 wozokilometrów. Przyjmując dofinansowanie w wysokości 3 złotych, miesięcznie 
daje to kwotę 11 100 złotych, zaś rocznie stanowi 133 tys.(do 12) oraz 4 968 (do 7). dla 
naszego budżetu jest to bardzo duża kwota. Wójt zwrócił się do radnych jakie jest ich 
stanowisko?  
Radni  w wyniku  dyskusji  postanowili,  iż  w takiej  wysokości  nie  będziemy dopłacać. 
Radni zwrócili się do Wójta, aby w dalszym ciągu prowadził negocjacje w tej sprawie.

7) Sprawa S8 – w przebiegu południowym trasy będzie obwodnica Kluk, jednak nie będzie 
modernizacji krajówki w obecnym śladzie, w związku z przedłużającymi się procedurami. 

8)  Na  ostatniej  sesji  została  podjęta  uchwała  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia 
miejscowego  planu  zagospodarowanie  przestrzennego  pod  budowę  linii  400kV. 
W  wyniku  prowadzonych  rozmów  uzgodniono,  że  opracowanie  planu  w  całości 
sfinansuje Zakład Energetyczny w Rzeszowie 

9) Odbyło  się  posiedzenie  Zespołu  Reagowania  Kryzysowego.  W  związku  ze  strajkami 
lekarzy może dojść do ewakuacji pacjentów do innego szpitala. 

10) Wójt  zaapelował,  aby  przypominać  wszystkim  o  konieczności  wymiany  dowodów 
osobistych, aby kto jeszcze nie wymienił, nie czkał do końca roku.

Punkt 15 i 16  - Interpelacje i wolne wnioski oraz sprawy różne.
Radny  J.  Dymiński zgłosił,  aby  przekazać  do  Powiatowego  Zarządu  Dróg 

o  konieczności  wykoszenia  rowów przy  drodze  powiatowej  oraz  przywiezienia  wywrotki 
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gruzu lub tłucznia na drogę łączącą Osinę z Magdalenowem.. Ponadto jak będzie równiarka to 
należy porównać drogę w Osinie koło p. Marciniaka.
Radna  I.  Lewińska spytała  komu  zostało  zlecone  wykonanie  dokumentacji  na  ulicę 
„ciemną”.
Wójt  odpowiedział,  iż  dokumentację  będzie  opracowywać  biuro  projektowe  z  Piotrkowa 
Tryb., p. Marek Brajczewski.
Radna I. Lewińska – Czy do tej pory zostało już coś zrobione, ponieważ sprawa przedłuża 
się z sesji na sesję.
Wójt –  Zostały  przygotowane  podkłady  geodezyjne,  projektanci  przygotowywali  wariant 
odprowadzenia wody, jednak w związku z brakiem zgody właścicieli działek, zostało zlecone 
poszerzenie  zakresu  podkładów  geodezyjnych.  Ponadto  w  związku  z  różnica  poziomów 
muszą być  wykonane 3 odwierty,  a poza tym muszą być  wydane przez właściwe organy 
stosowne pozwolenia.
Radna powiedziała, iż na początku kadencji zwracała się z prośbą o prenumeratę gazety dla 
sołtysów – „Poradnik sołtysa i radnego”.  Poza tym radna powiedziała, iż w ogóle nie ma 
szkoleń dla radnych, jesteśmy chyba jedyną gminą , która nie uczestniczy w szkoleniach.
Przewodniczący Rady odpowiedział, iż wszystko wiąże się z kosztami.
Wójt  spytał  –  czy  radna  zainteresowana  jest  szkoleniem  ogólnym,  czy  dla  Komisji 
Rewizyjnej.
Radna  I.  Lewińska –  odpowiedziała,  iż  chce  wziąć  udział  w  szkoleniu  dla  Komisji 
Rewizyjnej.  Natomiast  gazeta  nie  stanowi  takiej  dużej  kwoty,  a  można  się  z  niej  sporo 
dowiedzieć. 
Przewodniczący  Rady -  Koszt  prenumeraty  jednej  gazety  to  ok.  150  zł  rocznie.  Jest 
prenumerowana  Wspólnota,  zainteresowani  mogą  z  niej  korzystać.  Jak  przyjdą  oferty 
dotyczące szkoleń, radna zostanie poinformowana.
Pozostali członkowie Komisji nie wyrazili chęci uczestnictwa w szkoleniach.
Radna  I.  Lewińska poprosiła  o  nawiezienie  tłucznia  do  Żelichowa,  do  Kaszewic  koło 
p. Cierpisa oraz koło swojej posesji.
Ponadto radna zgłosiła, aby pouzupełniać brakujące znaki drogowe i przypomniała również 
o zanieczyszczonych lasach.
Wójt odpowiedział,  że  Gmina  sprzątać  tego  nie  będzie.  Gmina  nie  może  nająć  sprzętu 
i jeździć po wszystkich lasach zbierać śmieci. Jeżeli będą na naszej działce to tak, ale nie 
w prywatnych lasach.
Radna  Z.  Dyła  - Jak  będzie  tłuczeń,  to  poprosiła  o  nawiezienie  na  osiedle  Leśne, 
skrzyżowanie Dębowej ze Wspólną oraz koło transformatora. 
Radny  H.  Szafran poprosił  o  zamontowanie  nowej  tablicy  informacyjnej,  koło  sołtysa 
w Strzyżewicach.
O  tablicę  poprosili  również  sołtysi  z:  Kuźnicy  Kaszewskiej,  Trząsu,  Nowego  Janowa, 
Ścichawy.
Wójt – Tablice są zakupione, jednak jeszcze nie wszędzie zostały zamontowane.
Radny H. Szafran – Przy drodze powiatowej od Strzyżewic,  w kierunku Zelowa zostały 
zniszczone znaki drogowe, prośba o uzupełnienie.
Radna D. Stankowska – Tłuczeń, tam gdzie jest przystanek oraz wykopanie rowu.
Przewodniczący Rady  – Tłuczeń będzie wożony 2-3 samochody w tygodniu, po kolei na 
wszystkie drogi, wg potrzeb.
Radna I.  Lewińska –  Na  Kolonii,  przy  drodze  najpierw trzeba  wykopać  rów,  ponieważ 
równiarka bez rowu, nie przyniesie pożądanego efektu.
Radny B. Trzmiel – A co z wiatami przystankowymi?
Wójt B. Stein – Wiaty są zamówione.
Radny J. Mielczarek – Jak długo jest ważna  dokumentacja na wodociąg do Słupii?
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Wójt – Pozwolenie na budowę jest ważne dwa lata. W przypadku  wodociągu do Słupii było 
porozumienie, że Gmina przygotowuje dokumentację, a wykonanie leży po stronie Starostwa.
Radna I. Lewińska  poprosiła o uzupełnienie oświetlenia ulicznego w miejscach ciemnych w 
Kaszewicach.
Radny B. Trzmiel – spytał czy byłaby możliwość udzielenia pomocy finansowej strażakom, 
na wykonanie ogrodzenia zbiornika.
Wójt – materiał został kupiony, również cement i żwir, resztę zobowiązali się wykonać sami.

Następnie Przewodniczący odczytał pisma, które wpłynęły do Rady:
1) od p. Pawłowskiego, który ofertę na aptekę;
2) od p. Kamińskiego 
dotyczące przeprowadzenia niezbędnych prac remontowych w budynku Ośrodka Zdrowia 
wraz z podjazdem dla niepełnosprawnych.

Wójt –  Część  prac  obejmuje  projekt  na  termorenowację  ośrodka,  dla  niepełnosprawnych 
będzie winda.

Kolejne pismo złożyła p. Kaczmarek z Roździna z prośbą o zakup siatki i piłek do gry 
w siatkówkę dla młodzieży.
Przewodniczący Rady wyjaśnił,  aby można dofinansować taką działalność musi zawiązać 
się koło sportowe, gdzie będzie osoba odpowiedzialna za powierzony sprzęt.

Następne pisma wpłynęły z prokuratury, informujące Radę:
1) o skierowaniu do Sądu aktu oskarżenia o popełnienie przestępstwa z art. 231;
2) o  odmowie  wszczęcia  śledztwa  w  sprawie  przekroczenia  przez  wójta  swoich 

uprawnień  i  działaniu  na  szkodę  interesu  publicznego poprzez  wykonanie  zadania 
przebudowy chodnika w Parznie;

3) o odmowie wszczęcia śledztwa w sprawie niedopełnienia obowiązków i działaniu na 
szkodę  interesu  publicznego  przez  Wójta  Gminy  Kluki  poprzez  zachowanie 
bezczynności  w  egzekwowaniu  odpowiedzialności  od  wykonawcy  inwestycji 
budowlanej, tj. budowy szkoły.

Więcej pytań nie było.

Punkt 17 - Zakończenie obrad.

O godzinie  1555  Przewodniczący  Rady  podziękował  wszystkim  za  przybycie  i  zakończył 
obrady.

………………………………… ………………………………

Protokołowała: Bożena Wieczorek Przewodniczący Rady
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